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Prudký růst
Mobilní platby službou  
Apple Pay ovládly český  
trh. Klienti bank 
zařízeními od Applu 
zaplatili několikanásobně 
vyšší objemy než přístroji 
s Androidem.  

byznys / str. 6

 CZK/EUR •  25,520 / +0,005 Kč   CZK/USD •  23,016 / +0,040 Kč   PX •  1079,35 /  –0,13 %   bitCoin •  7470,00 $ / +2,30 %   Zlato •  1479,00 $ / –0,21 %

Otázky pro žalobce / str. 14

právě v prodeji

Fo
to

 re
ut

er
s

Pražský 
magistrát bude 
na Smíchově
události / str. 4

Letecký provoz 
nad Českem 
je stále hustý
byznys / str. 7

Holding EMTC 
získal ochranu 
před věřiteli
byznys / str. 9

Biometrii v EU 
nejvíce využívá 
Estonsko
trhy / str. 10

Vyšetřování
pokračuje

přečtěte si speciál

Automobily

9 771803 454307 1 9 9 8 5

Premiér Andrej 
Babiš je znovu 
trestně stíhán 

v kauze Čapí 
hnízdo. Rozhodl 

o tom nejvyšší 
státní zástupce 

Pavel Zeman. 
Obnovení stíhání 

se týká ještě členky 
představenstva 

Farmy Čapí hnízdo 
Jany Mayerové, 
naopak členové 
Babišovy rodiny 

jsou z kauzy 
venku.

události / str. 2

http://www.e15.cz/magaziny
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Průměrná hrubá mzda v Česku (v korunách)

pramen ČSÚ

Pozn.: data vždy za konec roku s výjimkou roku 2019, kdy se údaj týká konce 3. čtvrtletí
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Napravený žert
Spisovatel Milan Kundera se po čtyřiceti letech 
dočkal navrácení českého státního občanství. Přišel 
o něj, když si dovolil publikovat v roce 1979 Knihu 
smíchu a zapomnění, v níž tehdejšího českosloven-
ského prezidenta Gustáva Husáka označil za „pre-
zidenta zapomnění“. Jak by asi devadesátiletý 
literární velikán nazval tři porevoluční prezidenty?

Pořadatelé královéhradeckého hudebního festi-
valu Rock for People se rozhodli pro neobvyklý 
krok. Posunuli jednu z největších akcí v Česku 
z tradičního červencového termínu na červnový. 
Shodou okolností na stejný víkend, kdy se v Praze 
koná čtvrtý ročník hudebního Metronome Festival 
Prague, který co se týče velikosti a obsazení, patří 
do stejné ligy, tedy té nejvyšší. V souboji o návštěv-
níky však neprohraje jeden či druhý pořadatel, ale 
právě diváci, kteří se holt nerozkrájejí. Zatímco 
dříve mohli navštívit obě akce, letos budou muset 
jednu z nich oželet. Bravo.

V jednom prestižním souboji neuspěla pražská 
Národní galerie. Toužila sice po středověkém 
obrazu z dílny Mistra vyšebrodského oltáře, ale 
158 milionů korun, které nabídlo Metropolitní 
muzeum v New Yorku, neměla. Prohrát s takovou-
to institucí ovšem rozhodně není ostuda.

Číslo dne

5
procent. O tolik 

by měl podle 
německého 

sdružení VDA letos 
klesnout globální 

prodej aut.

2 | události

jsem si na to, že jdou po mně, 
a chtějí mě vyštvat z politiky,“ 
reagoval Babiš s tím, že původně 
bylo obviněno 11 lidí. 

Záleží i na prezidentovi Miloši 
Zemanovi, vyjádřit se má dnes. 
V září se nechal slyšet, že by šéfa 
ANO omilostnil. Premiér, který 
abolice spolupodepisuje nebo po-
věřuje kontrasignací jiného člena 

vlády, tvrdí, že by ho přijetí milosti 
zkompromitovalo. „Milost navrže-
na nebude,“ řekl Babiš po telefo-
nickém rozhovoru s hlavou státu.

Kabinet se zřejmě nerozpadne, 
byť špičky koaliční ČSSD tlačí 
na odstoupení Babiše. Žádá jej 
také opozice.  

„Nebyl to šťastný týden pro 
pana premiéra, docela se to na něj 

Babiš opět čelí 
trestnímu stíhání
Pavel OTTO

Zastavení trestního stíhání pre- 
miéra Andreje Babiše (ANO) v kau-
ze Čapí hnízdo bylo nezákonné 
a předčasné. Po necelých třech 
měsících k tomu dospěl nejvyšší 
státní zástupce Pavel Zeman. 
Podobná rozhodnutí vydává jen 
několikrát za rok. 

U Babišovy manželky, dcery 
a dalších dvou osob se ztotožnil 
s názorem dozorujícího žalobce Ja-
roslava Šarocha, který je obvinění 
z dotačního podvodu a poškozová-
ní finančních zájmů EU zprostil. 

Naopak v případě Babiše a Jany 
Mayerové z managementu Čapího 
hnízda musí Šaroch spolu s policií 
doplnit důkazy. Zda jejich stíhání 
opět zastaví, anebo je pošle před 
soud, není zatím jasné. Žádnou 
lhůtou není vázán.

„Důkazní situace není taková, 
aby mohla být věc zastavena a ani 
aby byla podána obžaloba,“ shrnul 
Zeman. Po třech týdnech, kdy po-
dle svých slov studoval spis o pě- 
tašedesáti svazcích, nakonec zjis-
til, že kauza není zralá na projed-
návání před soudem. 

„Cítím úlevu, že je definitivně 
zastaveno stíhání mé rodiny. Zvykl 

valí,“ prohlásil předseda poslanců 
sociální demokracie Jan Chvojka 
s poukazem na audit Evropské 
komise, podle něhož je Babiš 
ve střetu zájmů.

Chvojka připomněl, že oranžoví 
od začátku nechtěli, aby byl Babiš 
v čele kabinetu. „I nyní platí, že 
kdyby hnutí nominovalo na post 
premiéra nebo premiérky někoho 
jiného, bylo by to mnohem lepší,“ 
dodal.

Lídr opoziční ODS Petr Fiala 
očekává, že se Babiš soustředí 
na své osobní problémy. „To 
znamená, že do jejich vyřešení 
opustí funkci předsedy vlády,“ 
uvedl Fiala.

Podle šéfky TOP 09 Markéty 
Pekarové Adamové je žalobce Ze-
man zárukou nezávislosti státních 
zástupců. „Máme trestně stíhané-
ho premiéra s obrovským střetem 
zájmů. Pokud by mu Miloš Zeman 
udělil abolici, jak dříve deklaroval, 
ničím bychom se nelišili od mečia-
rovského Slovenska,“ míní.

Poslanecká sněmovna nebude 
muset Babiše znovu vydávat po-
licii. „Určitě ne, souhlas k vydání 
už vydán byl, přičemž mu nový 
poslanecký mandát nevznikl,“ řekl 
šéf výboru Marek Benda (ODS).
                       názory str. 14

Zvykl jsem si na to, že 
jdou po mně a chtějí mě 
vyštvat z politiky, uvedl 
premiér Andrej Babiš 
(ANO).

Zápisník  
Dušana KüTnEra

rozhodnutí. Nejvyšší státní zástupce Pavel Zeman míní, že zastavení trestního stíhání šéfa vlády Andreje 
Babiš (ANO) v kauze Čapí hnízdo bylo nezákonné a předčasné.
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Aktuální nabídka za
SUPER CENY!

kus

249.- kus

299.-

DÁMSKÉ KALHOTY

DÁMSKÁ KOŠILE

PÁNSKÁ KOŠILE

PÁNSKÉ
KALHOTY SLIM FIT

349.-

kus

SUPER CENA!

349.-

kus

SUPER CENA!

Nabídka zboží platí od 5. 12. do 8. 12. 2019 nebo do vyprodání zásob. Chyby v tisku vyhrazeny. Ceny jsou bez dekorace. Lidl si vyhrazuje právo změn v balení a variantě nabízeného zboží. Odběr možný jen v obvyklém množství.

více na www.lidl.cz

314052/18 inzerce

na vyšší rodičovskou 
dosáhne více lidí

Navýšení rodičovského pří-
spěvku by mohli získat i ro-
diče s dětmi do čtyř let věku, 
kteří příspěvek v dosavadní 
výši vyčerpali. Senát téměř 
jednomyslně doporučil do-
plnit vládní novelu, která má 
příspěvek zvýšit od příštího 
roku. Pro byli i senátoři ANO 
a ČSSD. Změnu nyní posoudí 
sněmovna.

Senát si zvolil 
kandidáty 
na ombudsmana

Senát na ombudsmana 
nominoval Víta Alexandera 
Schorma, který je vládním 
zmocněncem u Evropského 
soudu pro lidská práva. Dru-
hým z adeptů se až ve dru-
hém kole tajné volby stal 
advokát Jan Matys. O budou-
cím veřejném ochránci práv 
bude rozhodovat sněmovna. 
Současné ombudsmance 
Anně Šabatové skončí šesti-
leté funkční období v únoru 
příštího roku. 

Senátoři se setkají 
s exilovou vládou 
Tibetu

Někteří senátoři plánují 
na jaře účast na zasedání 
tibetské exilové vlády. Po-
zvánku na setkání s tibetským 
premiérem dostal první 
místopředseda Senátu Jiří Rů-
žička (TOP 09 a STAN), další 
místopředseda horní komory 
Jiří Oberfalzer (ODS) a před-
seda parlamentního klubu 
na podporu Tibetu Přemysl 
Rabas z Klubu pro liberální 
demokracii – Senátor 21. /čtk/

Krátce

smlouva na nový mýtný 
systém, kterou uzavřel 
stát se společností 

CzechToll/SkyToll, je platná. 
Nejvyšší správní soud zrušil 
rozsudek Krajského soudu 
v Brně, který smlouvu dříve 
prohlásil za neplatnou.

Platnost smlouvy napadla 
u Úřadu pro ochranu hospo-

dářské soutěže společnost 
Kapsch, která mýtný systém 
provozovala do konce letošní-
ho listopadu.

Ministerstvo dopravy podle 
Kapsche uzavřelo smlouvu 
s vítězem tendru v době, kdy 
platilo předběžné opatření 
zakazující podpis smlouvy. 
ÚOHS to ale odmítl a prohlásil 

smlouvu za platnou. „Pravdě-
podobný další vývoj je ten, že 
proběhne druhostupňové ří-
zení, které rozhodnutí ze září 
zruší pro nezákonnost,“ uvedl 
mluvčí ÚOHS Martin Švanda.

Krajský soud totiž při svém 
dalším rozhodování musí 
vzít v potaz názor Nejvyššího 
správního soudu, který říká, 

že předběžné opatření v době 
uzavření smlouvy již neplatilo.

„Nejvyšší správní soud nám 
dal za pravdu. Mýtná smlouva 
je platná a platná zůstane. 
Ministerstvo dopravy po celou 
dobu postupovalo správně, 
nezákonně postupovali jiní,“ 
uvedl na Twitteru ministr do-
pravy Vladimír Kremlík (ANO). 

„Jsem zvědav, zda všichni, 
kteří tvrdili opak, nyní uznají, 
že se mýlili,“ poznamenal.

CzechToll rozhodnutí uvítal. 
„Férová soutěž pomohla 
dosáhnout českému státu 
miliardové úspory na provozu 
systému,“ uvedl mluvčí společ-
nosti Miroslav Beneš. Kapsch 
se k rozhodnutí nevyjádřil. /čtk/

Soud potvrdil smlouvu na nové mýtné
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Pražští radní chtějí brzy 
rozhodnout o tom, kam 
přestěhují tisíce úředníků ze 
Škodova paláce. Nejpravdě-
podobněji se v současnosti 
jeví postavení zcela nové bu-
dovy magistrátu na pražském 
Smíchově, na místě dnešního 
autobusového terminálu 
Na Knížecí, kde městu patří 
pozemky. Autobusy by se 
měly přestěhovat ke smí-
chovskému nádraží, které 
čeká rozsáhlá rekonstrukce.

Radní tak upouštějí od sna-
hy koupit a zrekonstruovat 
některou z existujících staveb 
v hlavním městě. V minulosti 
se mluvilo například o Kar-
línských kasárnách nebo 

Pražský magistrát 
bude na Smíchově

4 | události
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2
miliardy korun. 
Až tolik by měla 

zhruba stát 
nová budova 

magistrátu Prahy 
na Smíchově.

budově České pošty v Jindřiš-
ské ulici v centru hlavního 
města.

„V rámci trhu není dnes 
nic vhodného k dispozici. 
Takže se nyní přikláníme 

k variantě postavení nové 
budovy na Smíchově,“ řekl 
radní pro majetek Jan Chabr 
(TOP 09), který však ne- 
upřesnil, kdy půjde konečný 
návrh na městskou radu.

Náměstek pro územní roz-
voj Petr Hlaváček (TOP 09) 
potvrzuje, že půjde o Smí-
chov. Návrh by měl být podle 
jeho názoru hotov v řádu 
týdnů.

Radní již dříve uvedli, že 
Praha musí o nové budově 
magistrátu rozhodnout 
do konce letošního roku. Ná-
jem ve Škodově paláci, který 
politici hodnotí jako příliš 
vysoký a nevýhodný, totiž 
končí v roce 2028. Hlavní 
město proto v případě nové 
stavby musí začít s příprava-
mi co nejdříve.

Opoziční zastupitel Patrik 
Nacher (ANO) za to vedení 
města kritizuje. „Ze studie, 
kterou si nechalo zpraco-
vat ještě předchozí vedení, 
vzešel Smíchov jako nejvhod-
nější možná lokalita, a proto 
vůbec nerozumím tomu, 
proč se vše teď tak vleče 
a Praha ztratila celý rok,“ řekl 
Nacher.

„Při rychlosti povolovacích 
řízení se také krásně může 
stát, že město své úředníky 
nebude mít kam umístit. Už 
teď je za pět minut dvanáct,“ 
dodal.

Ve Škodově paláci je 
v současnosti kolem dvou 
tisíc úředníků, město jich 
potřebuje do nové budovy 
přestěhovat nejméně tisíc. 
Chabr dodává, že postavení 

nové budovy může hrubým 
odhadem vyjít na 
1,5 až 2 miliardy korun.

Institut plánování a rozvoje 
souhlasí, že bude nejlepší 
postavit budovu, která bude 
šitá přímo na míru magistrát-
ním úředníkům.

„Ve prospěch lokality 
Na Knížecí mluví, že po-
zemek je v blízkosti metra 
a významného centra Anděl, 
v přímém kontaktu se smí-
chovským nádražím a budou-
cím autobusovým terminá-
lem,“ řekl mluvčí institutu 
Marek Vácha.

Výstavba se také zvažovala 
na Florenci. Kvůli stanicím 
metra v podzemí však oblast 
nedovoluje postavit tak 
velkou budovu jako na Smí-
chově. 

ulicemi Prahy bude měsíc jezdit tramvaj polepená plakáty 
z roku 1989. Vůz má připomenout události sametové revoluce 
a svobodných voleb v roce 1990. Výtvarný návrh připravil pro 
dopravní podnik autor loga Občanského fóra Pavel Šťastný. 
Tramvaj typu T3 bude ve všední dny jezdit na historické lince 
číslo 23 a o víkendech jako linka číslo 2.
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Poslanci budou ještě 
před koncem roku 
znovu jednat o daňo-

vém balíčku, který navrhuje 
zvýšit daň u tabáku, tvrdého 
alkoholu a hazardu. Zákon 
jim vrátil ve středu Senát 
s pozměňovacími návrhy. 
Poslanci však zřejmě vládní 
většinou horní komoru 
přehlasují.

„Budu prosazovat přijetí 
daňového balíčku v podobě, 
kterou sněmovna už jednou 
schválila,“ řekla ministryně 
financí Alena Schillerová 
(ANO). Oba zákony mají 
přitom platit už od ledna 

Senát vrátil sněmovně 
daňový balíček

příštího roku, poslanci se 
tak k předlohám dostanou 
zřejmě ještě před svátky.

V daňovém balíčku senáto-
ři odmítli především zvýšení 
zdanění loterií z nynějších 
23 procent na 35 procent, 
což je stejné zdanění jako 
u tvrdších forem hazardu.

Loterie jsou ale podle 
senátorů méně škodlivé. 
„Zvýšení jejich zdanění 

považuji za nepřiměřené 
proto, že jejich společenská 
nebezpečnost je mizivá,“ řekl 
senátor Jiří Růžička (STAN). 
Senátoři také odmítli zvýšení 
poplatku za vklad do katastru 
nemovitostí z tisíce korun 
na dvojnásobek.

Projednávání daňového 
balíčku se dotýká součas-
ného schvalování státního 
rozpočtu, jehož závěrečná 
fáze začala ve sněmovně 
včera. Rozpočet přitom již 
nyní počítá s příjmy z daní 
včetně těch z hazardu, které 
se budou teprve  zvyšovat. 

To se nelíbí Národní 
rozpočtové radě. „Státní 
rozpočet může být schválen 
s příjmy, které nebudou 
inkasovány, neboť příslušné 
zákony nemusejí být vůbec 
schváleny,“ uvedla Národní 
rozpočtová rada. /ly/

Budu prosazovat 
přijetí daňového 
balíčku v podobě, 
které sněmovna už 
jednou schválila, řekla 
ministryně financí 
Alena Schillerová.
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Právě
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Koupíte ve
 všech prodejnách

Geco a Relay

KDO PATŘÍ DO STOVKY
NEJBOHATŠÍCH ČECHŮ A SLOVÁKŮ?

Jaké úspěchy a průšvihy
se zrodily za posledních 30 let?
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Vznik informačního 
systému pro vyři-
zování veškerých  

záležitostí stavebních řízení 
předpokládá novela, kterou 
schválila Poslanecká sněmov-
na. Digitalizace by měla vést 
ke zkrácení a zjednodušení 
řízení pro investory, projek-
tanty, správce inženýrských 
sítí a také úředníky. Před-
loha, kterou nyní dostane 
k projednání Senát a která 
získala souhlas ministerstva 
pro místní rozvoj, by měla 
vstoupit v platnost od čer-
vence 2023.

Vladan GaLLISTL

Nástup služby Apple Pay, 
která umožňuje placení 
iPhony nebo například 
chytrými hodinkami z dílny 
americké společnosti Apple, 
zažívá od únorového vstupu 
na tuzemský trh nebývalý 
rozmach. Podle údajů bank 
rostou objemy plateb i počty 
uživatelů. Konkrétně klienti 
České spořitelny uskuteč-
nili prostřednictvím Apple 
Pay transakce za téměř pět 
miliard korun. U Komerční 
banky to činí 4,9 miliardy 
korun. 

Technologická zběhlost 

Placení od Applu jasně 
válcuje konkurenční službu 
Google Pay. Klienti České 
spořitelny zaplatili přes 
Google Pay 700 milionů 
korun a u Komerční banky 
1,8 miliardy korun. Spořitel-
na sice zavedla Google Pay 
až v polovině letošního roku, 
ale Komerční banka ho na-
bídla již na konci roku 2017. 

Mobilní platby od applu  
porážejí konkurenční Google

více než 130 tisíc klientů 
Komerční banky. „Dvě třetiny 
z nich využívají Apple Pay, 
zbylá třetina platí s Google 
Pay,“ dodává Zúbek. Výrazný 
rozdíl v počtu uživatelů obou 
služeb je rovněž u České 
spořitelny. 

Z rozmachu Apple Pay se 
navíc mohou radovat obchod-
níci. Uživatelé této služby 
totiž platí s její pomocí častěji 
než u konkurenčního Google 
Pay. „Průměrná výše jednoho 
nákupu pomocí Google Pay 
se pohybuje okolo 450 korun. 
S Apple Pay je průměrná výše 
bezkontaktní platby 494 ko-
run,“ srovnává mluvčí České 
spořitelny Filip Hrubý. Stejný 
trend zaznamenala Komerční 
banka.

„Je to podobné jako v přípa-
dě mobilních aplikací – příjmy 
z aplikací na iOS byly napří-
klad v první polovině loňské-
ho roku dvojnásobné oproti 
příjmům na Google Play,“ uvá-
dí Lukáš Erben z KPC-Group, 
která zastupuje výzkumnou 
společnost Gartner. Situace 
na tuzemském trhu kopíruje 
vývoj v zahraničí. 

Rozdíl ve využití služeb 
technologických kolosů 
u obou bank je tak v řádu 
několika miliard korun. 
„Apple přeskočil Google Pay 
velmi rychle,“ dodává mluvčí 
Komerční banky Pavel Zúbek.

Důvodem rozmachu Apple 
Pay oproti Google Pay jsou 

podle expertů rozdíly mezi 
uživateli mobilů Applu a těch, 
kteří využívají přístroje s ope-
račním systémem Android. 
„Apple vlastní lidé, kteří jsou 
jednak movitější, ale přede-
vším jsou oproti uživatelům 
Googlu zběhlejší ve využívání 
technologií,“ uvádí výkonný 

ředitel Sdružení pro bankovní 
karty Roman Kotlán.

Dvě ku jedné

Služba Applu si tak rychle zís-
kala oblibu mezi klienty bank. 
Platby mobilem či hodinkami 
v obchodech má aktivováno 
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Globální 
lídr. Placení 
prostřednictvím 
Apple Pay 
válcuje 
konkurenci 
od Googlu 
na celém světě.
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Prodej nových aut 
klesl o šest procent

Za prvních jedenáct měsíců 
letošního roku překročil 
počet prodaných nových 
osobních aut v Česku 231 ti- 
síc. Meziročně to zname-
ná pokles o 6,3 procenta. 
Na privátní automobily při-
padalo podle Svazu dovozců 
automobilů 28 procent, 
většinu nakoupily firmy.

alza se musí  
omluvit Heurece

Srovnávač Heureka je 
pro internetové obchody 
riziková či nevýhodná 
služba. Za toto tvrzení se 
podle rozhodnutí Vrchního 

soudu v Praze musí on-line 
prodejce Alza omluvit Heu-
rece. Soud tak dal za pravdu 
městskému soudu, který 
stejně rozhodl již v létě. 
Alza se tehdy proti rozsud-
ku odvolala. 

Cestovní kancelář 
neckermann končí

Do konce letošního roku 
chce ukončit svou činnost-
cestovní kancelář Necker-
mann, které se nepodařilo 
najít nového investora. Pod-
nik ještě jedná o případném 
prodeji částí firmy. Zájez-
dy, které měla kancelář 
naplánované pro příští rok, 
zajistí společnost Marco 
Polo International. /čtk/

KrátceStavby bude možné 
povolovat také on-line

stavebním řízení a rozhod-
nutí.

Vydávání stavebního po-
volení v elektronické podobě 

povede ke zvýšení rychlosti 
a efektivnosti. Sníží se rizika 
a chyby vyplývající z projek-
tování a také celkové nákla-
dy, shodují se experti. /čtk/

Povolovací řízení se má 
do budoucna vést prostřed-
nictvím portálu staveb-
níka. Budou v něm také 

informace, jak celý proces 
postupuje, a veškerá dílčí 
stanoviska. Vznikne také 
datové úložiště projektové 
dokumentace, úkonů ve 

Povolovací řízení se má do budoucna 
vést prostřednictvím portálu stavebníka 
zahrnujícího veškeré související informace. 



Doba rekordů končí. 
Řízení letového pro-
vozu v letní sezoně 

od května do října zazname-
nalo necelých 523 tisíc vzle-
tů, přistání a přeletů letadel, 
meziročně o dvě procenta 
méně. Státní podnik sice 
očekává, že počet letových 
pohybů i letos přesáhne 
devět set tisíc, ale loňský re-
kord téměř 913 tisíc zřejmě 
nepřekoná. Statistické údaje 
za letní sezonu poskytlo 
deníku E15 ŘLP.

Zkrácená zpoždění 

Klíčová letní sezona patrně 
rozhodla, že provoz nad Čes-
kem poprvé po třiceti letech 
klesne. „Důvodem jsou i ka-
pacitní problémy Maďarska 
a Rakouska, kvůli kterým 
došlo k přesměrování vý-

Na nebi nad Českem ubylo letadel

znamné části provozu mimo 
český vzdušný prostor, a to 
zejména severně přes Polsko 
nebo jižně přes Srbsko 
a Chorvatsko,“ vysvětluje šéf 
ŘLP Jan Klas. 

Podnik tak přichází 
o významné zákazníky, 
dopravce s nejvyšší vzleto-
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Počet vzletů, přistání a přeletů letadel v Česku  
(v tisících)

783

853

913 910

2015 2016 2017 2018 2019*
*odhad Pramen ŘLP

837

vou hmotností, kteří český 
vzdušný prostor oblétávají. 
Právě oni přitom tvoří 
nejvýznamnější příjmovou 
položku ŘLP.

Také v důsledku nižšího 
provozu se 230 dispečerům 
ŘLP podařilo zkrátit téměř 
na polovinu zpoždění, která 

vznikají za letu nejčastěji 
kvůli nedostatečné kapa-
citě nebo nedostatku lidí. 
Na celoevropském zpoždění 
se tak Češi podíleli jedním 
procentem. 

V létě proletělo českým 
vzdušným prostorem osm-
desát milionů cestujících při 
průměrné kapacitě 150 míst 
na letadlo. Provoz vrcholil 
v červenci, kdy ŘLP odbavi-
lo 95 tisíc pohybů, tedy více 
než tři tisíce denně. 

Mírný optimismus 

„Překonání loňského 
rekordu letos nečekáme, 
prognózy na příští rok jsou 
mírně optimistické. Předpo-
kládáme velmi mírný nárůst 
provozu až o dvě procenta,“ 
uvádí Richard Klíma, mluvčí 
podniku, jehož největším 

Nestíháte jít do trafiky? Kupte si Reflex na www.ikiosek.cz/reflexPRávě v PRodeji
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zákazníkem zůstává i letos 
německá Lufthansa.

Globální leteckou dopravu 
čeká v příštích desetiletích 
boom. Mezinárodní organi-
zace pro civilní letectví ICAO 
už dříve odhadla, že se po-
čet přepravených cestujících 
do roku 2036 zdvojnásobí 
na téměř osm miliard ročně. 

Jiří LIEBrEICH

Provoz vrcholil 
v červenci, kdy 
středisko ŘLP 
odbavilo 95 tisíc 
pohybů, tedy více než 
tři tisíce denně. 



Daniel nOVÁK

Pět malých průmyslových pi-
vovarů sdružených do skupin 
Gourmet Invest. Takový je cíl, 
na kterém pracuje bývalý šéf 
útvaru obnovitelných zdrojů 
polostátního energetického 
koncernu ČEZ Martin Pacov-
ský. Vlastní už Znojemský 
a Jarošovský pivovar a právě 
chystá stavbu nového zařízení 
v Brně. 

rozumná velikost 

„Na trhu je stále prostor pro 
menší průmyslové pivovary 
s výstavem okolo deseti tisíc 
hektolitrů. Malé pivovary 
budou dál ubírat trh velkým,“ 
je přesvědčen Pacovský. Cílem 
je podle něho vytvářet v pivo-
varnictví nové lokální hráče, 

avšak expandovat za hranice 
lokality, ve které pivovar stojí, 
neplánuje. 

„Jakmile pivovar překročí 
určitou velikost, musí počítat 
s dalšími investicemi. Mimo 
jiné do obalů, obchodní sítě 
nebo do spolupráce s řetězci,“ 
uvedl předseda Svazu pivova-
rů a sladoven František Šámal. 

Gourmet Invest právě 
rozšiřuje Znojemský pivovar. 
Po dokončení investiční akce 
nákladem kolem osmi milionů 
korun bude mít roční výstav 
kolem osmi tisíc hektolitrů, 
dvojnásobek současného sta-
vu. Součástí areálu bude nová 
restaurace.  

Ještě větší pivovarskou 
investici rozbíhá Pacovského 
skupina v Brně. Rozdělila ji 
na dvě fáze. V první investuje 
23 milionů korun do výstav-
by restauračního pivovaru 

Exmanažer ČEZ staví pivovary
etapy bude mít brněnská část 
skupiny celkový výstav deset 
tisíc hektolitrů, což zhruba 
odpovídá objemu současné 
roční produkce Jarošovského 
pivovaru. 

Dva neznámé projekty 

Kromě pivovarů ve Znojmě, 
Jarošově a v Brně plánuje 
skupina Gourmet Invest ještě 
další dvě pivovarská zařízení. 
Jejich velikost ani lokalitu 
však neuvedla.

Martin Pacovský působil 
od roku 2005 na různých 
manažerských pozicích 
v energetické skupině ČEZ. 
Do roku 2018 tam řídil útvar 
obnovitelných zdrojů. V rám-
ci ČEZ teď Pacovský působí 
v investičním fondu Inven 
Capital jako manažer řízení 
rizik.

s ročním výstavem do tří tisíc 
hektolitrů. Gourmet Invest 
momentálně pro tento projekt 
sestavuje skupinu investorů. 

Ve druhé fázi firma počítá 
s výstavbou malého průmyslo-
vého pivovaru v jihomoravské 
metropoli. S restaurací z první 
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workshopy, dílničky, kavárna, divadélko, betlém, vánoční dárkový strom, 
Ježíškova poštovní schránka, Dárková taška a mnohem víc.

Trhy, které 
jinde nenajdete

25 stánků 
vstup 

zdarmahlavní partneři partneři

každý den od 9:00 do 20:00, Obchodní dům KOTVA, 3. patro

225x148_pozvanka.indd   1 02.12.19   13:48
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jen v reGionu. Nová pivovarská skupina Gourmet Invest chce 
prodávat pivo pouze v lokalitě daného pivovaru. 
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Až do počátku března 
se holding EMTC, 
historicky známý 

obrovským objemem dlu-
hopisů prodaných většinou 
drobným investorům, vyhne 
vyhlášení insolvence. Dceřiná 
firma EMTC – Czech podnika-
tele Tomáše Bárty, na které 
váznou dluhy z vydaných 
bondů, totiž vstoupila do re-
žimu ochrany před věřiteli. 
Během něho chce nastartovat 
svůj hlavní byznys v podobě 
vzdělávacích aplikací pro děti. 
Firma dluží věřitelům téměř 
osm set milionů korun.

„Dlužník neplní značnou 
část svých závazků a předpo-
kládá, že nebude schopen pl-
nit ani další jejich podstatnou 
část. Jeho hlavním záměrem 
je zachování provozu pod-

Bártův EMTC získal 
ochranu před věřiteli

niku, a tím pádem i mož-
nosti generovat dostatečné 
prostředky k uspokojení 
věřitelů. Nevyhlášení morato-
ria by mohlo zapříčinit kolaps 
podniku dlužníka,“ píše se 
v návrhu na moratorium 
uveřejněném v insolvenčním 

rejstříku. Návrh na tříměsíční 
ochranu před věřiteli schválil 
Městský soud v Praze v úterý.

Firma v polovině listopadu 
dlužila podle návrhu na mo-
ratorium 778 milionů korun. 
Z toho zhruba čtvrt miliardy 
korun pohledávek bylo více 
než měsíc po lhůtě splatnosti. 
Podle rozhodnutí městského 
soudu EMTC – Czech proká-
zal, že s návrhem souhlasí 
nadpoloviční většina věřitelů, 
jak požaduje zákon. „S mo-
ratoriem souhlasili věřitelé 
s pohledávkami odpovídají-
cími 53 procentům celkové 
výše evidovaných pohledá-
vek,“ uvádí soudce Městského 
soudu v Praze Jiří Rada.

 více E15.cz

Jaroslav BUKOVSKÝ

Firma v půli listopadu 
dlužila 778 milionů 
korun. Z toho zhruba 
čtvrt miliardy korun 
pohledávek bylo více 
než měsíc po lhůtě 
splatnosti.

SPolečnoSt tonak, jeden z největších evropských 
výrobců klobouků, utržila loni 418 milionů korun, stejně jako 
v předchozím roce. Vyváží devadesát procent své produkce. 
Tržby všech výrobců oděvů v Česku přitom loni meziročně klesly  
o 1,7 procenta na dvacet miliard korun. Vývoz meziročně klesl 
o 0,4 procenta, dovoz se snížil o dvě procenta. 

Fo
to

 E
15

 M
ic

ha
el

 T
om

eš

úspěšné klobouky

https://www.e15.cz/dluhopisy/bartuv-dluhopisovy-obr-emtc-vstoupil-do-ochrany-pred-veriteli-dluzi-skoro-800-milionu-1364807


nintendo vstoupí 
na čínský trh ještě 
letos

Japonský výrobce herních 
konzolí a videoher Nin-
tendo uvede 10. prosince 
svou herní konzoli na trh 
v pevninské Číně. Bude se 
zde prodávat za 2099 jüanů, 
asi 6850 korun. Partnerem 
Nintenda bude čínská tech-
nologická skupina Tencent. 

Vzniká technologický 
obr severu Evropy

Technologické společnos-
ti Tieto a EVRY se spojí 
v novou firmu TietoEVRY. 
Jejich fúzí vznikne podnik 
s celkovými příjmy v hod-

notě tří miliard eur, který 
zaměstnává po celém světě 
24 tisíc lidí. Integraci společ-
nosti EVRY do společnosti 
Tieto s konečnou platností 
schválil norský úřad pro 
hospodářskou soutěž. 

Google opustili jeho 
zakladatelé

Zakladatelé společnosti 
Google Larry Page a Sergey 
Brin odstupují z vedení 
mateřské společnosti Al-
phabet, jejich místo zaujme 
generální ředitel Sundar 
Pichai. Page a Brin se na čin-
nosti Alphabetu budou 
nadále podílet jako členové 
představenstva, akcionáři 
a spoluzakladatelé. /čtk/

Krátce
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cítky umístilo na 16. místě. 
Biometrické údaje jsou 
v tuzemsku součástí pasů, po-
užívají se také při potvrzování 
mobilních plateb z bankov-
ních účtů. Pro záměry studie 
tedy ve dvou z pěti sledova-
ných oblastí. 

Kromě biometriky v pasech 
analyzoval Comparitech ještě 
národní identifikační karty 
– tedy občanské průkazy, 
identifikaci občanů u voleb či 
to, zda je nakládání s bio-
metrickými údaji chráněno, 
respektive nechráněno 
zákonem. Na špici v hloubce 
sběru biometrických dat jsou 
v Evropě vedle Estonců ještě 
Francouzi a také Slováci. 
Na opačném konci srovnání 
je pak Velká Británie.

Obecně nejrozšířenějšími 
sbíranými biometrickými 
daty ta vložená do čipů 
pasů nebo z kontroly tváře, 
respektive duhovek očí 
na letištích. „Rozšířené 
použití je také v bankách, 
testuje se ale také kamerový 
monitoring rozpoznávání 
obličejů na mnoha veřejných 
prostranstvích,“ upozorňují 

nejvíce biometrických dat 
v Evropě sbírají Estonci
Michal ŠEnK

Technologický pokrok 
s sebou nese také nároky 
z hlediska ochrany soukromí. 
Potenciálně největší strach 
ze sběru a možného zneužití 
dat v Evropě mohou mít 
v Estonsku. Tato pobalt-
ská země se totiž umístila 
na čele Evropského srovnání 
v průzkumu britské agentury 
Comparitech, která pomě-
řovala zejména rozšiřování 
sběru biometrických údajů. 
Úřady, banky či další instituce 
je totiž začínají stále častěji 
vyžadovat. Nejde přitom jen 
o data v biometrických pa-
sech, ale také třeba verifikaci 
otiskem prstu.

Na čele globálního žebříčku 
rizikovosti se však umístila 
Čína, a jak studie konstatuje, 
návštěvníci této země mohou 
být „mnohdy překvapeni, 
jaké všechny biometrické 
údaje jsou po nich požadová-
ny či rovnou sesbírány“.

Česko se ve statistice množ-
ství sběru biometrických dat 
v rámci evropské osmadva-

autoři studie. V Číně je podle 
Comparitechu navíc nově 
často zpracovávána, ucho-
vávána a analyzována DNA 
osob.

Ani v Evropě ale „Velký 
bratr“ nespí. Unie nedávno 
dokončila například pilot-
ní projekt iBorderCtrl. Jde 

Kurzovní lístek ČnB  Platnost od 4. 12. 2019 akcie na pražské burze 4. 12. 2019

název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 132,00   -2,22 % 

CETV 104,00   0,19 % 

ČEZ 502,00   -0,10 % 

Erste Bank 824,20   0,17 % 

Kofola 283,00   0,00 % 

KB 792,00   0,89 % 

Moneta 81,85   1,36 % 

O2 CR 232,00   1,09 % 

Pegas 702,00   0,00 % 

Philip Mor. ČR 14 500,00   0,00 % 

TMR 900,00 0,00 %

VIG 643,00   0,94 % 

Celkový objem  
(v tisících korun)

385 930

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,744

Čína 1 3,264

Dánsko 1 3,415

EMU 1 25,520

Chorvatsko 1 3,431

Japonsko 100 21,198

Kanada 1 17,343

Maďarsko 100 7,710

Norsko 1 2,508

Polsko 1 5,964

Rusko 100 36,059

Švédsko 1 2,418

Švýcarsko 1 23,300

Turecko 1 4,013

USA 1 23,016

Velká Británie 1 30,148

Čína

Malajsie

Pákistán

USA 

Indie  

Estonsko

Německo

Česko

Švýcarsko

Irsko

24

21

21

20

19

18

15

13

12

11

rizikovost zemí při sběru biometrických dat a nakládání s nimi

skóre*

* nejhorší možné skóre je 25 bodů, nejlepší dosažené 11

pramen Comparitech

v podstatě o novou podobu 
detektoru lži. Cestující jsou 
při vstupu do schengenské-
ho prostoru pozváni před 
webovou kamerou k poskyt-
nutí odpovědí speciálnímu 
počítačového programu, 
který zkoumá a analyzuje 
jejich mimiku a gesta. Kdo se 

programu nezdá, je následně 
migračními úředníky prově-
řen o to pečlivěji.

Program zatím vyzkou-
šeli v Lotyšsku, Maďarsku 
a v Řecku. Novinka má slou-
žit primárně jako podpůrný 
nástroj s řešením výzev mig-
rační krize.   více E15.cz
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Mzdový 
strašák 
firem
Růst českých mezd ve tře-
tím čtvrtletí letošního roku 
ubral trochu na tempu. 
V nominálním vyjádření 
si zaměstnanci polepšili 
o 6,9 procenta, po očištění 
o cenové vlivy pak o 4,0 pro-
centa. Ačkoli je dynamika 
mírně nižší, stále se jedná 
o hodnoty vysoko nad dlou-
hodobým průměrem. 

Rostoucí mzdové náklady 
se zatím firmám do cen pro 
konečné zákazníky protlačit 
zcela nepodařilo. Firemní 
marže tak významně pokles-
ly. Zatímco ještě v roce 2016 
se v poměru k hrubému 
domácímu produktu nachá-
zely na úrovni 51 procent, 
v letošním roce je to už jen 
47 procent. Současný mzdo-
vý růst tak už začíná být pro 
některé podniky, obzvlášť ty 
malé, smrtící. 

Zatímco malé firmy hlásí, 
že si další zvyšování mezd 
nemohou dovolit, střed-
ní a velké firmy z tohoto 
vývoje benefitují a na uta-
ženém trhu práce získávají 
pracovníky právě z těchto 
menších firem. Na tom, že 

jsou vysoké mzdové náklady 
problém, se ale shoduje vět-
šina firem. Podle průzkumu 
Hospodářské komory ho 
za největší úskalí při rozvoji 
svého podnikání v roce 
2020 považuje 57 procent 
dotázaných. Rychlý mzdový 
růst se negativně odráží 
i na vývoji investic. Inves-
tice směřují především 
do bydlení a staveb, zatímco 
investice do strojů a zařízení 
klesají. 

Růst mezd by měl podle 
našeho odhadu začít po-
stupně zpomalovat. Zatímco 
vloni průměrná odměna 
zaměstnanců vzrostla 
o 8,1 procenta, letos by 
její dynamika měla mírně 
přesáhnout už jen sedm 
procent. V příštím roce 
pak očekáváme růst mezd 
o 6,0 procenta. Tahounem 
zůstane opět především 
veřejná sféra. Soukromý 
sektor s ní v tomto ohledu 
krok zřejmě neudrží.

Jihokorejský soud potvrdil 
pokutu 873 milionů 
dolarů americkému 

výrobci čipů Qualcomm 
za nekalé obchodní praktiky 
při licencování patentů 
a prodeji čipů do modemů. 
Soudce odmítl odvolání 
společnosti proti pokutě, 
kterou jí v roce 2016 
vyměřila Korejská komise 
pro hospodářskou soutěž 
(KFTC). Qualcomm podle ní 
zneužil svého dominantního 
postavení na trhu. Americká 
společnost se hodlá 
proti rozhodnutí odvolat 
k nejvyššímu soudu. Pokuta 
je vůbec nejvyšší, jaká kdy 
byla v Jižní Koreji udělena.

Qualcomm je největší 
dodavatel čipů do mobilních 
telefonů na světě. Většinu 
svého zisku generuje jeho 
divize, která vyvíjí a licencuje 
technologie.

V květnu rozhodl americký 
federální soud, že Qual- 
comm nezákonně potlačoval 
konkurenci na trhu s čipy 
pro mobilní telefony a zneu-
žíval svou dominantní pozici 

k vybírání nadměrně vyso-
kých licenčních poplatků.

Dvě pokuty uložila Qual-
commu i Evropská komise. 
Loni to bylo 997 milionů eur 
za to, že platil firmě Apple, 
aby používala pouze jeho 
čipy. Qualcomm tím chtěl 
poškodit konkurenta Intel. 
Letos v červenci společnosti 
Evropská komise uložila 
pokutu 242 milionů eur za to, 
že se v letech 2009 a 2011 
snažila za pomoci predátor-
ské cenové politiky vytlačit 
z trhu britského výrobce 
softwaru Icera. /čtk/

Miliardová 
pokuta pro 
Qualcomm platí

Jana 
STECKErOVÁ
ekonomka  
Komerční  
banky

innogy_SkiOpening_2019_tisk_inzerce_225x103mm.indd   1 02.12.19   17:16

314276/45 inzerce

Hyundai 
navýší výdaje 
na vývoj

Jihokorejská automobilka 
Hyundai Motor významně 
zvýší v letech 2020 až 2025 
své investice do výzkumu 
a vývoje. Ze zhruba 61,1 bi-
lionu wonů, asi 1,18 bilionu 
korun, bude třetina určena 
na nové technologie.

Společnost Hyundai 
představila svůj pětiletý 
plán nazvaný Strategy 
2025, který počítá s kaž- 
doročními investicemi 
10 bilionů wonů. V roce 
2018 firma investovala 
do výzkumu a vývoje a no-
vých technologií 6,1 bilionu 
wonů. Dvacet bilionů wonů 
investic plánovaných na ob-
dobí následujících šesti 
let bude mířit do vývoje 
elektrických a autonomních 
vozů, umělé inteligence, ro-
botiky, energetické techno-
logie a létajících aut. Ta by 
mohla automobilka uvést 
na trh dříve než většinu 
pokročilých samořídicích 
vozů. /čtk/ 

Pokuta je vůbec 
nejvyšší, jaká kdy 
byla v Jižní Koreji 
udělena.



Severoatlantická aliance se 
shodla na plánu posil pro 
Pobaltí a Polsko. Po skončení 
londýnského summitu NATO 
to oznámil generální tajemník 
Jens Stoltenberg. Tento plán 
dosud blokovalo Turecko  
a žádalo, aby aliance výmě-
nou za jeho podporu uznala 
jako teroristické ty skupiny, 
proti nimž Turci bojují v Sýrii. 
Neshody v alianci jsou ale 
podle Stoltenberga normální 
a existovaly od vzniku NATO. 

„Navzdory rozporům mezi 
členskými zeměmi nadále 
platí heslo: jeden za všechny 
a všichni za jednoho,“ uvedl 
Stoltenberg. Britský premi-
ér Boris Johnson, který byl 
hostitelem summitu, vyzdvihl 
jednotu NATO. Dokud trvá, 

Šéf naTO: neshody  
v alianci jsou normální

nemůže podle něj alianci 
nikdo porazit.

Stoltenberg při příležitosti 
70. výročí založení NATO 
označil organizaci za nejúspěš-
nější alianci v historii. Nyní je 
podle něj nejen třeba oslavit 
tento úspěch, ale i zajistit, že 
NATO bude připravené na bu-
doucí výzvy. 

Čeští ministři zahraničí 
Tomáš Petříček a obrany 
Lubomír Metnar uvedli, že 
dvoudenní summit v Londý-
ně přispěl k uvolnění napětí 
a ukázal jednotu aliance. 

Prezident Miloš Zeman, 
který českou delegaci vedl, 
ve svém projevu mluvil 
zejména o misi v Afghánistánu 
a o boji proti terorismu. /čtk/

 více E15.cz
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ruské  
výhrady

•	Zvyšování rozpočtu NATO jen 
potvrzuje znepokojení Ruska 
z expanzionismu aliance. 
V Moskvě to řekl kremelský 
mluvčí Dmitrij Peskov v reakci 
na prohlášení generální-
ho tajemníka NATO Jense 
Stoltenberga, že ve srovnání 
s rokem 2016 stoupnou 
výdaje aliance na obranu pří-
ští rok o 130 a do roku 2024 
o 400 miliard dolarů. 

•	Do závodů ve zbrojení, zhoub-
ných pro ekonomiku, se ale 
Rusko zatáhnout nedá, dodal 
Peskov.

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20 % na www.kniha.cz

CO SE MŮŽEME 
NAUČIT OD VLKŮ  

A PSŮ

NEW

Již vyšlo:

305672/117 inzerce

Severoatlantická aliance je dnes silnější, než byla kdy 
předtím. Po skončení londýnského summitu to prohlásil americký 
prezident Donald Trump. Na snímku se šéfem aliance Jensem 
Stoltenbergem a německou kancléřkou Angelou Merkelovou.
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Čtvrteční plánovaná ge-
nerální stávka ve Fran-
cii by mohla ochromit 

celou zemi. Na neomezenou 
dobu hodlají přerušit práci 
zaměstnanci pařížského 
dopravního podniku RATP, 
železnic, dopravců v kami-
onové dopravě i v letecké 

společnosti Air France. Své 
síly spojilo několik odboro-
vých svazů kvůli chystané 
a mimořádně nepopulární 

Francii zasáhne 
všeobecný chaos

důchodové reformě. Přeru-
šení regionální železniční 
dopravy se očekávalo již 
ve středu večer. Kvůli stávce 
u Air France byl zrušen 
i jeden ze tří čtvrtečních 
zpátečních letů mezi Prahou 
a Paříží.

Hlavním důvodem 
generální stávky je nejdů-
ležitější sociální reforma, 
kterou chce do konce svého 
funkčního období v roce 
2022 uskutečnit prezident 
Emmanuel Macron. Nový 
systém má být zaveden 
od roku 2025 a má ukončit 
roztříštěnost na jednotlivé 
důchodové systémy pro urči-
té profesní skupiny. Zaměst-
nancům kromě toho hrozí, 
že budou muset pracovat 
do pozdějšího věku. /čtk/

 Sledujte E15.cz
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PRÁVĚV PRODEJI

PRÁVĚ

TIP NA VÁNOCE!
ROZSÁHLÝ TEST MOBILŮ 

DO 3 500 KČ!

Srovnání nejlepších powerbank
-  která se absolutně vyplatí?
Navíc poradíme jak stahovat 

videa z YouTube!

299584/98 inzerce

německo bude dle ministra vnitra Horsta Seehofera pokračovat 
v intenzivnějších pohraničních kontrolách, které zahájilo v listopa-
du. „Výsledky ukazují, že silná policejní přítomnost v pohraniční 
oblasti je bezpodmínečně nutná,“ prohlásil ministr, podle něhož 
to dokládají čísla za prvních 27 dní platnosti opatření. Německá 
policie během nich objevila 178 osob, které měly zákaz vstupu 
do spolkové republiky, a 249 lidí, na něž byl vydán zatykač.
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prodloužení dozoru
Zelenskyj: Výměna 
zajatců proběhne  
do konce roku

Ukrajinský prezident Volody-
myr Zelenskyj počítá s velkou 
výměnou zajatců mezi Kyje-
vem a donbaskými povstalci 
ještě do konce letošního roku. 
Řekl to v Kyjevě na briefingu 
po setkání se švédským pre-
miérem Stefanem Löfvenem.

Statisíce obětí malárie

Malárie stále ohrožuje miliony 
obyvatel planety, loni na ni 
zemřelo 400 tisíc lidí. Ozná-
mila to Světová zdravotnická 
organizace, podle níž na ma-
lárii umírá každé dvě minuty 
jedno dítě. Největší procento 
obětí tvoří africké děti. Boj 
s tímto onemocněním šířeným 
komáry není podle WHO do-
statečný a nákazou je ohrožena 
polovina světové populace. /čtk/

Krátce

Hlavním důvodem 
generální stávky je 
plánovaná sociální 
reforma prezidenta 
Emmanuela Macrona.
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Otázky  
pro žalobce
Česko je zpátky ve vyjetých 
kolejích. Andrej Babiš a jeho 
„bývalý“ Agrofert mají pro-
blémy s dotacemi, premiér je 
opět trestně stíhanou osobou. 
Když se dostatečně vydovádí-
me nad rozhodnutím nejvyš-
šího státního zástupce Pavla 
Zemana obnovit Babišovo 
stíhání, otevře se prostor pro 
dvě poznámky.

První je politická. Ještě 
včera ráno bylo řešením situ-
ace kolem střetu zájmů buď 
Babišovo odstoupení, nebo 
prodej Agrofertu či slepý 
trust. Odpoledne už zbyl jen 
bezpodmínečný odchod z po-
litiky. Otázka nezní, zda má 
Babiš odejít, ale jak ho k tomu 
donutit. Náměstí nefungují, 
parlamentní opozice nemá 
sílu. Řešení je proto v rukou 
samotného Babiše. Ten by 
v normálních časech buď 
odstoupil a nabídl za sebe 
loutkového premiéra, anebo 
kormidloval k předčasným 
volbám. Jenže normální časy 
v Česku skončily nejpozději 
v létě roku 2013 a Babiš nikdy 
neodstoupí, to si zapama-
tujte.

V zádech má silnou podpo-
ru: prezidenta Zemana a jeho 
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Konec éry 
hojnosti
Poměrně krátká éra divoké-
ho vzkvětu české kupní síly 
pomalu, ale jistě končí. České 
mzdy po zahrnutí růstu cen 
na podzim vzrostly oproti 
loňsku o čtyři procenta, což 
je nejméně od počátku roku 
2017, kdy se mzdové sebevě-
domí českých zaměstnanců 
naplno probudilo ze své dlou-
holeté letargie. Okamžik, kdy 
zaměstnanec může nataže-
nou rukou naposledy přitlačit 
šéfa ke zdi jeho kanceláře, 
se rychle přiblížil. V příštích 

letech totiž po zaměstnanci 
samotném natáhne ruku 
inflace, zatímco argumenty 
při mzdovém vyjednávání se 
přelijí na stranu vedoucích.

růst mezd je během kon-
junktury, navíc v totálně pře-
hřáté ekonomice, tak trochu 
začarovaný kruh. Oč více fir-
ma přidá, o to více na výstu-
pu – se zpožděním – přitlačí 
na svých cenách. Zatímco 
trend sílících výplatnic utichá, 
jelikož podniky jsou u svých 
nákladových stropů, inflace 
i díky obrovskému množství 
peněz v ekonomice nabírá 
na síle. Už zítra proto dnešní 
růst mezd nemusí stačit.

Tvář dne

Rozhodnutí u pana 
Babiše bylo zrušeno 
jako nezákonné,  
předčasné, protože 
nebyl dostatečně  
objasněn skutkový 
stav, řekl nejvyšší 
státní zástupce Pavel 
Zeman. 
str. 2

Komentář Glosa Jaroslava BUKOVSKÉHO

kauze potřebují žalobci „vést 
za ručičku“, jak asi vypadají 
kauzy, kam světlo veřejného 
zájmu nedopadá?

Nejde přitom o malič-
kost. Státní zástupce Šaroch 
rozhodoval pod tlakem času, 
na samotné hraně lhůt, které 
mu na vyšetřování byly uděle-
ny. Přesto musel nyní Zeman 
konstatovat, že věc není 
ve stavu, v němž by bylo mož-
né rozhodnout buď o obžalo-
bě, nebo o zastavení stíhání. 
Po čtyřech letech nehotová 
věc. Jde přitom o městskou 
úroveň žaloby, navíc o Prahu, 
kde by člověk očekával jistou 
profesní erudici a vyspělost. 
Ukázal se rovněž rozpor mezi 
„městem“ a vrchní státní zá-
stupkyní Lenkou Bradáčovou; 
Zeman ji pochválil, řekl, že se 
s jejím názorem ztotožňuje. 
Bradáčová měla Čapí hnízdo 
dvakrát na přezkumu, dvakrát 
de facto řekla „stíhat“. Přesto 
Šaroch a Erazím nařídili 
zastavení.

Před českou soustavou stát-
ního zastupitelství stojí těžké 
otázky k zodpovězení.

robert 
MaLECKÝ
komentátor  
serveru  
HlídacíPes.org

známé postoje. Nikoho jiného 
než Babiše by premiérstvím 
nepověřil, navíc mu slíbil 
abolici. Tečka. Proti tomu se 
prakticky nedá argumentovat. 
A to ani při vědomí, že by 
Babiš prezidentovu milost 
nepřijal, jak sám v září řekl.

Druhá věc je složitější 
a týká se kondice soustavy 
státního zastupitelství. Až 

zásah nejvyššího žalobce pou-
kázal na nezákonnost rozhod-
nutí Jaroslava Šarocha, který 
stíhání v kauze Čapí hnízdo 
na konci srpna zastavil. 
Nezákonnost v podání strážce 
zákonnosti trestního řízení? 
Je to termín tvrdý, jakkoli 
také formální a očekávaný. 
Nemůžeme se tvářit, že nejde 
o mimořádnou a nezvyklou 
kritiku práce pražských 
městských žalobců. Šaroch 
bude kauzu dál dozorovat, 
ale bude v ní zároveň vázán 
pokyny Pavla Zemana. Pokud 
ovšem v takto sledované 

Jak asi vypadají kauzy, 
kam světlo veřejného 
zájmu nedopadá?
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Jak vidíte aktuální vývoj na trhu 
s PVC okny v Evropě?
Podíl plastových oken a dveří na cel-
kovém objemu výroby je v regionu 
střední Evropy stále zdaleka nejvyš-
ší – 44 %. V jiných částech Evropy 
ale vidíme odlišné trendy. Podle prů-
zkumu CAB, který máme k dispozici, 
má plast např. v severní Evropě jen 
3 procent, přirozeně zde dominují dře-
věné profily. V západní Evropě je zase 
nejoblíbenější kov, zejména hliník. 
Segment PVC oken také roste poma-
leji než jiné materiály, ale to rozhodně 
neznamená konec plastových oken. 
Objem výroby plastových oken v Evro-
pě stále přesahuje 47 miliard eur.

Čím si vysvětlujete pomalejší 
růst segmentu plastových oken 
a dveří?
V západní Evropě koncoví zákaz-
níci tolik nehledí na cenu, která je 
u plastových oken vždy nejvýhodněj-
ší. Zajímá je víc design, ale i původ 
materiálu a ekologická stopa výroby. 

Inovace, ekologie a design už jsou 
nutností i na trhu s okny
Na trhu s plastovými okenními a dveřními pro-
fily je obrovská konkurence, která žene kvalitu 
výrobků stále výš, přitom ale tempo růstu tohoto 
segmentu zpomaluje. Jak se s tím vyrovnává dru-
hý největší výrobce PVC profilů spol. Deceuninck, 
nám řekl Tomáš Klíma, její obchodní ředitel pro 
region střední a východní Evropy.

Tento trend se postupně objevuje 
i v dalších bohatnoucích částech 
Evropy.
PVC se na první pohled jeví jako 
nejhorší z těch tří hlavních možností – 
hliník, dřevo, plast. Ovšem energe-
tická náročnost výroby hliníkových 
oken je enormní, dřevěná okna se 
recyklovat nedají vůbec, naopak PVC 
je možné beze ztráty kvality recyk-
lovat 8–10×. Pokud tedy na stavební 
plast nebudeme nahlížet perspektivou 
brček a jednorázových kelímků, ale 
budeme v něm vidět recyklovatelný 
zdroj, který má svůj význam a své 
unikátní (např. tepelněizolační) vlast-
nosti, zjistíme, že životnost plastové-
ho okna se dá prodloužit na 350 let. 
Navíc výrobou 1 kg recyklátu se ušetří 
2 kg CO2 oproti výrobě z prvomate-
riálu.

Jak na tyto trendy reaguje 
Deceuninck, druhý největší 
výrobce plastových profilů 
v Evropě?

Přirozeně investujeme do nových 
technologií a snažíme se uspokojit 
poptávku širšího spektra zákazníků 
přizpůsobením naší nabídky. 
Vyvinuli jsme Elegant, nový plasto-
vý okenní profil, který má nejštíh-
lejší exteriérovou hranu na trhu 
(pouhých devět mm), hranaté tvary 
i zasklívací lišty. Jeho design získal 
v letošním roce ocenění Red Dot 
a také German Design Award. Řekl 
bych, že je to skutečná ALUterna-
tiva k hliníkovým oknům, která 
jsou nepoměrně dražší. Navíc má 
vynikající tepelněizolační vlastnosti 
(Uf = 0,93 W/m²K).
Další novinkou, kterou budeme 
postupně zavádět na našich trzích, 
je ThermoFibra – technologie, která 
ocelovou výztuhu profilu nahra-
zuje skleněnými vlákny. Sklo má 
v porovnání s ocelí výrazně lepší 
tepelněizolační vlastnosti.
Chceme vyjít vstříc i těm zákazní-
kům, kteří si chtějí dopřát luxus 
hliníkových oken, proto jsme uza-
vřeli joint venture se společností So 
Easy System, která vyrábí hliníkové 
profily kompatibilní s našimi PVC 
systémy a která hledala silného 
partnera pro vstup na trhy v západ-
ní Evropě. Budeme tedy nabízet 

kombinovaný prodej hliníkových 
a PVC oken. Zároveň se od sebe 
můžeme hodně naučit při vývoji 
nových produktů.
A v neposlední řadě chceme ulehčit 
život i našim obchodním partne-
rům (dodavatelům oken), proto bu-
deme postupně zavádět univerzální 
modulární systém iCOR na všechny 
naše nové produktové řady. Sníží 
se tím nároky na skladové pro-
story a také složitost produktové 
nabídky.

A co se týká ekologie?
Deceuninck už léta provozuje 
vlastní recyklační linku v belgickém 
Diksmuide, loni jsme navýšili její 
kapacitu na 45 000 tun PVC ročně, 
což představuje zpracování zhruba 
dvou milionů starých oken.
U nás navazujeme na aktivity České 
komory lehkých obvodových plášťů 
a jejich pilotního projektu zpětného 
odběru vysloužilých, nebo spíš mo-
rálně zastaralých PVC oken první 
generace, který byl velmi úspěšný 
a získal si i podporu MPO ČR. Nyní 
jsme v jednání s partnerem, díky 
němuž budeme časem schopni 
zpětný odběr plastových oken v ČR 
zahájit.  /lum/ Fo
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Iva PřIVřELOVÁ

Jiří Havelka, dosud známý 
jako herec a divadelník ze 
spolku Vosto5, se představuje 
jako filmový režisér a scenári-
sta pomocí tragické komedie 
Vlastníci. A zařadil se mezi 
letošní objevy českého filmu.

Příběh z jedné vyhrocené 
schůze společenství vlastníků 
jednotek měl dříve premiéru 
jako divadelní hra Společen-

ství vlastníků, filmová verze 
ovšem vznikala paralelně.

I v ní zůstalo dění více-
méně uzavřené v jedné 
místnosti a snímek stojí 
hlavně na skvělých hercích 
a břitkém dialogu. Nejde však 
o pouhé zfilmované divadlo 
se známějšími a populár-
nějšími tvářemi v rolích pro 
ně často netypických, mezi 
nimiž vyniká především 
Tereza Ramba jako předsed-
kyně SVJ.

Havelka se spolu s kamera-
manem Martinem Žiaranem 
vyrovnali s omezeními 
a pohybem kamery v uza-
vřeném malém prostředí 
podpořili klaustrofobnost si-
tuace. Střih drží při jednání 
přehlednost, střídání témat 
diskuzí udržuje rytmus. 
A prolog a epilog ve zpoma-
lených záběrech a doprová-
zené barokní hudbou Jana 
Dismase Zelenky dodávají 
žabomyším sporům o výtah 
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vlaStníci (tragikomedie, 
Česko, 97 minut)
režie a scénář: Jiří Havelka
hrají: Tereza Ramba, Vojtěch 
Kotek, Dagmar Havlová, Jiří 
Lábus, Klára Melíšková, Andrej 
Polák
hodnocení: 80 %

knihy
Stina Jacksonová: 
Stříbrná cesta 
(Vydala: Euromedia v edici Kalibr)

Dospíva-
jící Lina 
měla odjet 
na tábor, ale 
do autobusu 
nenastoupila. 
Její otec se 
nemůže smířit 
s tím, že je 
nezvěstná už 
třetím rokem. 
Na rozdíl 
od policie 
nepřestává svou dceru hledat. Denno-
denně za každého počasí prozkoumává 

oblast kolem Stříbrné cesty, což je 
skutečná silnice vedoucí od švédského 
pobřeží až přes norskou hranici. Když 
se k jeho podivínskému sousedovi 
přistěhuje nová partnerka se sedmnác-
tiletou dcerou Mojou, začne nabírat 
jeho pátrání vzrušující obrat. Mar-
kantně propracovaný scénář, niterný 
vhled do mysli protagonistů, schopnost 
popsat smutek i úzkostné stavy, hma-
tatelné zlo a patologické jedince jsou 
hlavní autorčiny trumfy. Detektivní 
román, v němž nevystupuje tradiční 
osoba vyšetřovatele, získal debutantce 
řadu cen, byl vyhodnocen jako nejlepší 
skandinávský román v roce 2019 
a Stina Jacksonová se tak zařadila mezi 
špičky severské krimi literatury. 

Zuzana DOrOGIOVÁ

Film
antropocén: 
Epocha člověka 
(Režie: Jennifer Baichwalová, Edward 
Burtynsky, Nicholas de Pencier)

Meditativní dokument pomocí lyric-
kých záběrů na krajinu dokládá, jak 
moc a jak negativně se člověk podepsal 
na vzhledu planety Země. Hvězdná 
herečka Alicia Vikanderová obrazy 

z různých koutů světa doplňuje melan-
cholickým a ke konci sentimentálním 
komentářem obsahujícím některá 
vědecká fakta, zatímco audiovizuálně 
dílo patří více k emocionálním než 
informačním environmentálním doku-
mentům. Nic podstatně nového doku-
ment neřekne, názory nepřesvědčených 
na ekologickou krizi nezmění a řešení 
nenabízí. Jeho exkurze na odlehlá místa 
a ukázky konkrétních lidských zásahů 
do přírody ovšem výrazně podpoří 
už existující obavy a zájem o stav 
Země. Silně působí především části 
z nejvíc znečištěného města v Rusku 
či z největšího smetiště v Keni, kde se 
mezi smogem a odpadky snaží lidé žít 
normální život. 
 
Iva PřIVřELOVÁ

Minirecenze

a prodej půdy atmosféru 
obecné lidské tragédie.

Slogan filmu slibuje ko-
medii pro ty, co to nezažili, 
a drama pro ty, kteří tím 
žijí, mezi něž patřil i sám 
Havelka. Také lidem v ná-
jmu ovšem může postupně 
smích ztuhnout na tváři, 
jak se veselohra plná hlášek 
nepozorovaně mění v hořké 
varování.

V názvu Vlastníci se skrývá 
i slovo vlast. A aby nešlo jen 

o útrpné a frustrující sledová-
ní schůze SVJ, na které nemá-
te hlasovací právo, jednotlivé 
postavy reprezentují různé 
typy českého člověka. Za-
hořklý komunista, současná 
podnikatelka, emancipovaná 
matka, všetečná důchod-
kyně, protivná byrokratka, 
ustrašený nováček nebo 
uhlazení mafiáni. Ti všichni 
tu po svém a přes sebe prosa-
zují svá přání.

Jejich charaktery jen občas-
ně zavánějí karikaturou, když 
scénář přežene jeden jejich 
rys. Nejméně se v tom směru 
„povedli“ příživníček Ond-
řeje Malého a dobromyslný 
hlupák Davida Novotného.

Celkově ovšem tento 
viditelně, ale neokázale 
promyšlený film i ve své 
absurdnosti dokáže působit 
až mrazivě přesvědčivě – jako 
společensko-kritický portrét 
neschopnosti komunikovat, 
přijmout osobní zodpověd-
nost, poslouchat a respekto-
vat druhé.

Autorka je spolupracovnicí 
redakce

Tragická komedie o nás

výjimečné Setkání. 
Ve snímku Vlastníci se 
sešlo mimořádné množství 
známých a dobrých českých 
herců.
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Stát vrátil 
občanství Kunderovi
Spisovatel Milan Kundera 
získal po 40 letech opět 
české státní občanství. Jeden 
z nejznámějších českých 
autorů žije od roku 1974 ve 
Francii. Československého 
občanství ho zbavil komunis-
tický režim poté, co Kundera 
vydal v roce 1979 Knihu 
smíchu a zapomnění, v níž 
tehdejšího prezidenta Gustá-
va Husáka označil za „prezi-
denta zapomnění“. 

V Christie’s vydražili 
Šímův obraz

V dražbě poválečného umě-
ní, kterou uspořádala aukční 
síň Christie’s, se za 200 tisíc 
eur, asi 5,1 milionu korun 
včetně aukční přirážky 
prodala olejomalba českého 
malíře Josefa Šímy nazvaná 
Kapky světla/Krajinomalba. 
Odhadovaná prodejní cena 
díla byla poloviční.

Marhoul má nominaci 
na cenu v USa

Film Václava Marhoula Na-
barvené ptáče získal v USA 
nominaci na cenu Satellite 
Award za nejlepší cizoja-
zyčný film. O vítězích ceny 
v oblasti televize a filmu, 
kterou udílí International 
Press Academy, se rozhodne 
v únoru 2020. /čtk/

KrátcePokaždé to zkoušíme jinak
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Iva Moravcová: 
Zářit a nevyhořet
(Vydala: Pragma)

Psycholožka 
Iva Moravco-
vá má téměř 
třicet let
zkušeností 
především 
s psychologií 

práce. Syndrom vyhoření 
patří k nejčastějším problé-
mům, s nimiž se ve své praxi 
setkává. Jak se s ním vyrov-
nat, rozebírá v jedenácti ka-
pitolách a deseti rozhovorech 
se známými lidmi v knize 
Zářit a nevyhořet.

Knižní tipy

 Podobně jako většina 
ostatních kanadských 
progresivních kapel i vy 
pocházíte z frankofonní 
části země. Čím si jejich 
nezvykle vysokou místní 
koncentraci vysvětlujete? 
DM: Na přelomu šedesátých 
a sedmdesátých let se tu – víc, 
než kdekoli jinde – stal ne-
smírně oblíbeným progresivní 
rock, především ten britský. 
V porovnání s ostatními částmi 
Kanady nebo USA zde kapely 
jako Emerson, Lake & Palmer 
nebo raní Genesis hrály 
o poznání častěji a měly daleko 
větší fanouškovskou základnu. 
Záhy tu vznikla silná místní 
scéna s interprety zpívajícími 
převážně ve francouzštině. 
V našem prostředí je praktic-
ky nemožné se jejímu vlivu 
vyhnout.

 Zatím poslední album 
The Wake je opět jiné než 
všechna předchozí. Do jaké 
míry je tato rozmanitost 
vědomá nebo záměrná? 
DM: Většina kapel má ustálený 
recept. My ne, i proto to po-
každé zkoušíme trochu jinak. 
Každé album je psané jindy, 
jinak a v jiném kontextu. Vždy 
to ale je jen věrný otisk toho, 
jak v daný okamžik hudbu 
vnímáme, co nám připadá jako 
přirozené.

Každá změna sestavy přidá 
něco navrch, protože mění 
chemii mezi námi. Naladit 

V pražském klubu 
MeetFactory vystoupí 
v pondělí kanadská 
legenda progresivního 
metalu Voivod. 
Za téměř čtyři 
desetiletí vydala řadu 
alb, která přepsala 
hranice a pravidla 
žánru. „Dobrá deska 
nevyroste bez důvěry 
v sebe i v ostatní,“ 
říkají v rozhovoru pro 
deník E15 kytarista 
daniel Mongrain 
a bubeník Michel 
langevin.

se znovu jeden na druhého 
nemusí nutně být přítěž, ale 
naopak energie, která vás žene 
dál. Dobrá deska nevyroste 
bez důvěry v sebe i v ostatní. 
Jsou tím lepší, čím lepší je 
komunikace mezi vámi a čím 
méně je v ní ega.

 Do jaké míry při psaní 
materiálu přemýšlíte 
o hranicích, které už 
nemohou být překročeny, 
a o základech, které nutně 
musejí být zachovány, aby 
to ještě byla deska Voivod? 
DM: Nevnímám integritu 
a vývoj jako protiklady. Chci se 
vyvíjet, na tom není nic špat-
ného. Opakem vývoje je spíše 
ustrnutí, konzervatismus, tou-
ha po jistotách. Integrita je pro 
mě proto zůstat upřímný sám 
k sobě. Čili jediným omezením 
jsou hranice, které klademe 
sami sobě. Pokud mi to vše 
osobně do skladby nezapadá, 
nepustím to dál. 

 Největším zásahem 
do fungování kapely bylo 
úmrtí jednoho z jejích 
zakladatelů, kytaristy  
Denise „Piggy“ D’Amoura. 
Proč jste se tehdy rozhodli 
s kapelou pokračovat? 
ML: Zřejmě by to tak on sám 
chtěl. K tomu nás pohánělo 
i publikum. Poté co nás Denis 
v roce 2005 bohužel opustil, 
rozhodli jsme se dokončit alba 
Katorz a Infini, která jsme se 
zbytkem tehdejší sestavy už 
měli rozpracovaná. Ale o kon-
certech nebo turné v žádném 
případě nemohla být řeč.

Až o tři roky později jsme 
se rozhodli Voivod v sestavě 
s Danielem obnovit poté, co 
jsme dostali nabídku odehrát 
koncert na jednom montreal- 
ském festivalu. Slovo dalo 
slovo, zanedlouho jsme kývli 
na výlet do Tokia, na vystou-
pení na kanadském Monsters 
of Rock. Od té doby jsme se 
prakticky nezastavili. 

 Čeho jste se při vzniku 
posledního alba přidržovali 
nejvíce? 
DM: Na albech Voivod jsem 
vyrůstal. Když jsem dával 
dohromady jednotlivé motivy, 
snažil jsem se proto tu tam 
uspokojit svého vlastního 
„vnitřního fanouška“.

Druhá část byla, že typický 
zvuk Voivod vždy tvořili 
čtyři lidé, ne jen jeden. Basista 
Blacky mi přinesl svoje skladby 

a nápady, k nimž jsem doda-
tečně dopisoval svoje party. 
Má natolik typický rukopis 
a hru, že na klasiku bylo v tu 
chvíli zaděláno.

Hodně času jsme trávili 
na zkušebně, hodně přepiso-
vali a to nám často pomohlo 
dostat se ze slepé uličky. Jako 
někdejší fanoušek jsem pocho-
pitelně měl obavy, aby moje 
skladby zněly dost jako Voivod 
a aby byly stejně dobré.

 Podobně jako většina 
kapel vaší kategorie jste 
nikdy neopustili vaše 
klasická zaměstnání. 
Nestává se s věkem problém 
udržet si je?
DM: Je to naše volba. Mohli 
bychom hrát osm měsíců 
v kuse, možná bychom zvládli 
i roční turné, ale proč? Tak to 
nechceme, pro mě je daleko 
zdravější dělat v životě víc 
věcí a k hudbě se vracet od ní 
odpočatý.
ML: Všichni se paralelně zabý-
váme i něčím jiným, snažíme 
se z obou světů uchovat to 
lepší. Baví mě, že mohu doma 
dělat po svém, ve svém tempu 
design pro jiné kapely. A stejně 
tak miluji zrychlený tep turné.

celý rozhovor 
na E15.cz 

Petr FrInTa
Autor je spolupracovníkem 
redakce

Jediným omezením 
jsou hranice, které 
klademe sami sobě. 
Pokud vše do skladby 
nezapadá, nepustím 
to dál.

https://www.e15.cz/magazin/kultura/voivod-1364820
https://www.e15.cz/magazin/kultura/voivod-1364820
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zkouška Formule. 
Testování monopostu 
Mercedes AMG F1 W10 se 
ve středu na okruhu Yas 
Marina v Abú Dhabí ujal 
jezdec Williamsu George 
Russell. Na snímku servisní 
tým v akci.
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Z rejžkova deníčku

Kdybych si náhodou sám 
nevšiml, že už jsme vstoupili 
v adventní čas, připomněl 
mi to pán, který včera vlekl 
Tylovým náměstím vánoční 
stromek. Stařeček s letopoč-
tem 2019 na hřbetě se šourá 
ke svému nezadržitelnému 
konci a nastává čas všelija-
kých bilancí a anket. A že se 
toho letos zase stalo habaděj. 
Obzvláštní nadílku si tedy 
vykoledoval Andrej „Audit“ 
Babiš.

Kdyby se mě někdo náho-
dou ptal, co se mi v uplynu-
lých 12 měsících nejvíc líbilo 

z kultury, mohu říct, že pokud 
jde o filmy, mnou nedávno 
adorované Staříky ještě před-
běhli Havelkovi Vlastníci, které 
považuji za zásadní tragikomic-
ké dílo a sondu do stavu duše 
národa srovnatelnou s Hoří, 
má panenko, Ecce homo Ho-
molka nebo s Pelíšky. A stačí 
k tomu jakoby záznam schůze 
jednoho bytového družstva. 
Všichni herci jsou skvělí, všem 
bych dal šmahem Českého lva.

U knížek ještě nevím, ale 
rozhodně mě mocně zasáhl 
nový magický román režiséra, 
scenáristy a spisovatele Ivana 

Fíly Rytec kamejí – kafkovsko-
-meyrinkovská balada ze staré 
Prahy. O dalších tipech ještě 
dám vědět, mám toho rozečte-
ného habaděj a takový Vděk 

od Francouzky Delphine de 
Vigan vypadá hodně slibně.

Tři roky po premiéře jsem 
si konečně našel čas na šílené 
monodrama Davida Zábran-
ského Herec a truhlář Majer 
mluví o stavu své domoviny 
ve Studiu Hrdinů. O politic-
kou satiru na našich jevištích 
není nouze, ale tady šel autor 
na aktuální témata nadmíru 
rafinovaně. Dělá si legraci 
z hlavního protagonisty Stani-
slava Majera, který 80 minut 
blábolí o domovině, aniž by šlo 
o prvoplánový výsměch Zema-
novi, Okamurovi, Konvičkovi, 

oběma Klausům nebo Vond-
ruškovi s Robejškem. Někomu 
asi může vadit cynická relati-
vizace všech hodnot, ale vše 
je odpuštěno, když v závěru 
schizofrenně rozlomený Majer 
v kroji strakonického dudáka 
falešně zahude hymnu. Málem 
jsem spadl ze židle.

adventní bilancování i s dudákem

 
Jan 
rEJŽEK
kritik 
a publicista

Nedávno adorované 
Staříky ještě předběhli 
Havelkovi Vlastníci, 
které považuji za 
zásadní tragikomické 
dílo a sondu do stavu 
duše národa.
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Citroën
V případě skladových vozů lze u Citroë-

nu kromě ceníkových vozů do 300 tisíc 
korun (C1 a C3) získat i modely C-Elysée a C3 
Aircross. Vozy od oficiálních prodejců najdete 
přehledně na stránce skladovevozy.citroen.cz. 
Po rozkliknutí akční ceny se přehledně zob-
razí, z čeho se sleva skládá, velmi často se zde 
počítá s bonusem 10 tisíc korun při financo-
vání, ale i bez něj lze proti ceníku významně 
ušetřit. V případě C1 se sleva u skladových 
vozů pohybuje kolem 15 tisíc korun. 

Dacia
U Dacie nenajdete jednotnou databázi skla-

dových vozů, respektive jednotliví prodejci mají 
na svých stránkách i další automobily, které v jed-
notném systému nejsou. Vozy skladem u prodejců 
se počítají řádově v jednotkách (Lodgy, Dokker) až 
desítkách (Sandero, Logan). Případný bonus v po-
dobně dodatečné slevy je vždy vázaný na financová-
ní. Za nejzajímavější nabídku považujeme modely 
Duster a Lodgy – i nejlevnější Lodgy Ambiance  
(289 900  korun) má klimatizaci, dálkové zamykání, 
rádio, mlhovky a elektrické ovládání oken i vzadu. 
Je naším tipem na NEJVĚTŠÍ RODINNÝ VŮZ.

t  
 
 
 
 
 
ři sta tisíc – to je typická hranice dostupnosti 

nového vozu pro většinu českých zákazníků. Situace v nabíd-
ce nejlevnějších vozů je často nepřehledná v tom, že prodejci 
do akční ceny započítávají různé bonusy a slevy, které se 
vážou k financování pomocí úvěru či je podmiňují vykoupe-
ním vozu protiúčtem. Podrobili jsme ceníky důkladné analýze, 
přečetli jsme téměř neviditelné poznámky pod čarou a snažili 
jsme se všechny tyto věci odhalit. V našem přehledu tedy 
naleznete ceny, které platí při koupi za hotové. Kromě toho 
jsme se dali i do pátrání po skladových vozech, které mají jed-
notliví dealeři, a zmapovali dostupnost různých verzí a výbav. 
Mnohdy se totiž stává, že zcela nejlevnější varianty mezi nimi 
nebývají a musejí se tedy objednávat individuálně. Velmi se 
navíc liší i zásoby jednotlivých značek i modelů. Abychom pře-
dešli veškerým nejasnostem, v přehledu nenajdete předváděcí 
vozy. Velmi těžko bychom totiž hledali hranici, kolik má mít 
takový vůz maximálně najeto. Je však jasné, že i toto je cesta, 
jak v případě nového či zánovního vozu lze hodně ušetřit. Auto 
třeba s necelou tisícovkou najetých kilometrů je o desetitisíce 
levnější. Ze známých značek chybí pouze Renault, u kterého 
jsme auto podle daných mantinelů nenašli. n

Nová auta do tří set 
tisíc korun

Automobily u českých prodejců za poslední měsíce výrazně zdražily. Přesto se najdou modely, 
které pořídíte – buď jako úplně nové, tedy zadané do výroby, nebo takzvané skladovky přímo 
u dealerů – pod 300 tisíc korun. Zde je přehled českého trhu v prosinci 2019 i s našimi tipy, 
které stojí za pozornost.
text 
David Šprincl, Svět motorů

Škoda
U Škodovky najdete všechny 

skladové vozy od veškerých dea-
lerů přehledně na stránce Stock-
-cars.skoda-auto.com/260/cs-CZ. 
Velmi dobře funguje i filtrování 
podle výbav, motorů či převodo-
vek. V nabídce je dostatek vozů 
od všech modelů. K dispozici 
jsou třeba téměř dvě stovky Fabií 
Combi se všemi motory. Proti 
ceníkovým sumám často ušetříte 
i několik desítek tisíc. Nevybe-
rete-li si z již vyrobených vozů, 
nepříjemně vás překvapí dodací 
lhůty. Automobilka preferuje 
na lince scalu a kamiq, na fabii 
se tak čeká tři čtvrtě roku. Velmi 
dobrou rodinnou volbou do  
300 tisíc korun je rapid v prove-
dení liftback. Poslední vozy se vy-
ráběly na začátku léta a u prodej-
ců je jich stále dost, v této cenové 
hladině asi šedesát. Jde o náš tip 
na NEJLEPŠÍ RODINNÝ VŮZ.

Rapid

Lodgy
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automobily

Fiat
Automobilka nemá na svých 

stránkách nabídku skladových vozů, 
takže jste odkázáni na prohledávání 
webovek jednotlivých prodejců. 
Za NEJVĚTŠÍ STYLOVKU do  
300 tisíc korun považujeme model 
500 –  ať už základní Pop (klimatiza-
ce, elektrická okna a zrcátka, rádio, 
centrální zamykání), nebo ve vyšší 
výbavě Lounge (tempomat, 15“ litá 
kola, kožený volant) – tu jsme našli 
například v pražské Imofě od  
279 tisíc korun – tedy o 20 tisíc korun 
levněji, než je ceníková cena.

Ford
Nabídku skladových vozů nalezne-

te hezky přehledně na fordskladem.cz. 
Za NEJLEPŠÍ MĚSTSKÉ AUTO PRO 
ŽENY považujeme Ford Fiesta, pod tři sta 
tisíc najdeme verzi Fiesta 1.1/63 kW, tu sice 
už nelze objednat do výroby, ale dealerům 
ještě nějaké vozy nejspíš dorazí. My jsme 
našli u Auto Kopa z Valašského Meziříčí 
třeba fiestu s příplatkovou metalízou za  
307 490 korun.

Hyundai
V případě modelů i10 a ix20 Hyundai doprodává skladové zásoby. 

Veškerá nabídka dostupných aut by měla být k vidění na stránce Hyun-
dai.cz/vozy-bez-cekani/skladove. Sleva, která činí podle modelu 40 tisíc 
korun až 60 tisíc korun, se váže na uzavření pojištění (zahrnuje povinné 
ručení a havarijní pojištění, na výběr je ze tří balíčků) minimálně na je-
den rok. V našem přehledu s touto slevou už počítáme. Ke všem níže 
uvedeným vozům dostanete sadu zimních kol a sadu povinné výbavy. 
Skvělou nabídkou a naším tipem na NEJVÝHODNĚJŠÍ AUTO do 
300 tisíc korun považujeme model i30 za 299 990 korun. Jde o jediný 
hatchback kompaktní třídy, který se dá podle oficiálních cen pořídit pod 
třísettisícový limit. 

500

Fiesta

i30

KAMKOLIV SMĚŘUJE 
VAŠE PODNIKÁNÍ, 
PALIVOVÁ KARTA MOL 
JE VÁM VŽDY PO RUCE

S PALIVOVOU KARTOU MOL DOJEDETE 
POHODLNĚ A BEZ STAROSTÍ KAMKOLIV 

Palivové karty MOL jsou akceptovány v široké síti 
téměř 6 000 čerpacích stanic v 15 zemích. Nabízejí 
online správu, tankování za zvýhodněné ceny, plánovač 
tras, nonstop podporu a mnoho dalších výhod.

www.molgroupcards.com

MOL-PK-kampan-225x148-OK.indd   1 07/11/2019   11:33

312725/13 inzerce
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Kia
Přehled skladových vozů je k dispozici na stránce kia.com/

cz/skladove-vozy/ihned-k-odberu. Bohužel na první pohled 
není zřejmé, zda uvedené ceny platí při platbě za hotové, 
nebo se do nich započítá případný bonus při financování či 
výkupu protiúčtem, každou nabídku tak musíte otevřít a pro-
číst. Vedle malých picantů je v nabídce aktuálně asi  
60 skladovek modelu Rio. Všechny mají motor 1.25 CVVT. 
K dispozici je výbava Comfort (klimatizace, mlhovky, elektric-
ká přední okna) a výjimečně se do daného limitu dá pořídit 
i Exclusive (16“ litá kola, automatická klimatizace, elektric-
ká zadní okna, parkovací senzory vzadu). Ceny začínají 
na 249 900 korun, proti ceníku lze tedy ušetřit i 30 tisíc korun.

Peugeot
Skladové vozy jsou k dispozici na stránce Skladovevozy.

peugeot.cz. V nabídkách bývají často skryté slevy při finan-
cování, je tedy potřeba každou jednotlivě pročíst. Nejzají-
mavěji vypadá 208, na výprodejovou generaci dávají dealeři 
většinou dodatečnou slevu deset tisíc korun při financování. 
Za hotové lze model 208 nejlevněji pořídit od 255 tisíc korun 
s výbavou Active (klimatizace, centrální zamykání, elektrická 
přední okna, tempomat). Vyšší verze Signature (parkovací 
čidla, dešťový a světelný senzor, kožený volant) se nabízí 
od 286 tisíc korun. Celkem je k dispozici asi sedmdesát vozů. 

toyota
Do 300 tisíc korun jsme nenašli žádný skladový vůz. Do výroby lze zadat model 

Yaris s motorem 1.0 VVT-i/51 kW a ve výbavě Life (klimatizace, elektrická přední okna 
a zrcátka, rádio, centrální zamykání) za 294 900 korun.

Volkswagen
Skladové vozy 

naleznete na strán-
ce Skladovevozy.
volkswagen.cz. 
Jediným do  
300 tisíc korun 
je up, kterého se 
do této částky 
nabízí jen několik 
vozů. Všechny jsou 
ve výbavě Maraton  
Edition (klima-
tizace, centrální 
zamykání, tem-
pomat, rádio), nej-
levnější jsme našli 
za 263 900 korun.

Seat
Nabídku skladových vozů lze 

najít na stránce Skladovevozy.seat.
cz. Mezi skladovými vozy jsme našli 
třeba dvě ibizy s výbavou Reference 
(elektrická okna a zrcátka vpředu, rádio, 
klimatizace) a motorem 1.0 TSI/70 kW 
od 275 900 korun, běžná cena přitom 
začíná na 312 900 korun za slabší motor 
1.0 MPI/55 kW.

Suzuki
Nabídka skladových swiftů do 300 tisíc korun čítá 

32 modelů. K dispozici jsou verze Comfort (klimatiza-
ce, centrální zamykání, rádio) a Premium (vyhřívání 
předních sedadel, mlhovky). Teď v prosinci přicházejí 
na sklad další vozy, u nichž je reálná doba dodání 
jeden až dva měsíce. V případě zadání do výroby je 
potřeba počítat s dodáním za asi tři měsíce. Z našeho 
pohledu je výhodná například nabídka od dealerství 
Louwman 
Motor v Pří-
brami, které 
nabízí Swift 
Premium 
za 274 900 
korun, tedy 
o 15 tisíc ko-
run levněji 
než podle 
ceníku. 

Nissan
Jediným nissanem do 300 tisíc 

korun je Nissan Micra. Existuje skladový 
ceník, který pokrývá řadu verzí. Bohužel 
však momentálně není možné ověřit, 
které specifikace jsou v centrálním 
skladu pro region střední Evropy. Přímo 
u českých dealerů je jen pár dražších 
vozů. V klasickém ceníku pro zadávání 
do výroby najdete verzi IG-T/74 kW Vi-
sia+ (elektrická okna, centrální zamyká-
ní, klimatizace, rádio) za 295 600 korun.

opel
Vyhledávání skladových vozů je k dispozici 

na stránce Opel-ihned.cz. K dispozici jsou poslední 
kusy současné generace corsy. Všechny vozy jsou 
v pětidveřovém provedení. S motory 1.2/51 kW se 
nabízejí ve výbavách Enjoy (centrální zamykání, 
elektrická zrcátka a okna vpředu) od 239 585 korun 
a (klimatizace, rádio, tempomat, kožený volant, 
mlhovky, dešťový senzor) od  
264 900 korun. 

Rio

Micra Corsa

Ibiza

 208

Swift

Yaris Up
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12Ilus trati v ní v yob ra zení. Cena a  nabídka AWD pr o ver zi T itanium AWD 2.0 T D Ci 150 k  s  m anuální př evo dov kou platná do 31. 12. 2019. Pojem „ zdarm a“ znam ená , že p ohon vše ch kol získáte pr o u ve denou ver zi b e z 
př íplatku. Nabídka f inancování pr o p o dnikatele do 31. 12. 2019, neje dná se o  z áva znou nabídku na uz av ř ení smlou v y. Emise CO 2 a  sp otř eb a p ali va v  kom binovaném re žim u: 141–202 g / k m a  5,4–8,9 l / 100 k m . 
Nejpr o dávan ější m o del F or d SU V v Č R.

Získejte nejprodávanější SUV značky Ford s pohonem všech kol AWD 
bez příplatku pro naftové verze. Nechejte se přitom rozmazlovat 
bohatou výbavou včetně navigace, abyste nikdy neztratili správný 
směr. Zajímavé zvýhodnění získáte i pro verze s benzinovým motorem 
a pohonem přední nápravy. Řekněte si o nabídku na ford.cz.

I na úvěr Ford Credit s úrokem jen 0,9 %

nyní s pohonem všech kol zdarma!
Ford Kuga AWD

599 900 Kč
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